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Referat af møde i Vordingborg Kommunes Miljøråd d. 8. marts 2021 
kl. 17 – 19.30. 
 

Til stede: Else-Marie Langbølle Sørensen, Vordingborg Kommune; Nicolai Tillisch, Dansk 

Skovforening; Tommy Clausen, Danmarks Sportsfiskerforbund; Martin Vestergaard, Danmarks 

Naturfredningsforening; Flemming Pagh Jensen, Dansk Ornitologisk Forening; Nanna Holm, 

Museet Sydøstdanmark; Torben Hviid, Naturstyrelsen Storstrøm samt Rolf Hoelgaard, Martin 

Bruun og Paul Debois, Vordingborg Kommune. 

 

Desuden deltog som oplægsholdere: Magnus Klamer Jørgensen, Vordingborg Kommune og H. 

C. Gravesen, Naturstyrelsen Storstrøm. 

 

Afbud/fraværende: Bo Manderup, Vordingborg Kommune; Jesper Øbo Johansen, Dansk 

Landbrug; Johnny Andersen, Danmarks Jægerforbund; Bjarne Nielsen, Friluftsrådet og Jan 

Nielsen, Dansk Kano og Kajakforbund.  

 

Dansk Skovforening har fået ny repræsentant: Nicolai Oxholm Tillisch. Der var derfor en kort 

præsentation af rådets medlemmer m.fl.  

 

Stor tak til Dansk Skovforenings hidtidige repræsentant Peter Oxholm Tillisch for sin altid 

positive og konstruktive tilgang til arbejdet i Miljørådet. Peter har været med siden rådets 

oprettelse i 2007. Peter forsætter som suppleant for Nicolai. 

 

Referat 
 
Referatet er ikke en ordret gengivelse af, hvad den enkelte mødedeltager sagde, men et 

opsamlende resume af spørgsmål, bemærkninger og svar. Alt er ikke med og den enkelte kan 

derfor ikke nødvendigvis genfinde sine egne indlæg. 

 

Ad. 1) Godkendelse af dagsorden. Godkendt. 

 

Ad. 2) Godkendelse af referatet fra mødet i Miljørådet d. 16. november 2020. Godkendt. 
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Ad. 3) Landskabskarakteranalyse v/ Magnus Klamer Jørgensen, Vordingborg Kommune 

Som del af forarbejderne til næste kommuneplan udarbejdes en Landskabskarakter analyse. 

Temaet bliver del af kommuneplanen og erstatter eller opdaterer temaet ”områder af 

landskabelig værdi”. Landskabskarakteranalysen er del af den statslige udmelding om, hvad 

kommuneplanen skal indeholde. 

Magnus gav en introduktion til analysen, en status for arbejdet og et eksempel på arbejdet med 

analysen 

./. Magnus´ oplæg er vedlagt som bilag 

 

Magnus oplæg gav anledning til en række spørgsmål og kommentarer.  

Der blev spurgt til  

• Om natur er del af landskabskarakteranalysen og den opfølgende udpegning? 

• Hvordan stenalderlandskaber og rytterdistrikter indgår i analysearbejdet? Bl.a. 

foranlediget af at der blev vist brug af ”høje målebordblade” som del af analysearbejdet 

• Om der er prioriteringer af områderne? 

• Om fortidsminder er del af analysen? 

Magnus nævnte, at guldalderlandskabet betyder en del, men at mange andre elementer indgår. 

Landskabsanalysearbejdet vil komme i høring, da det vil være del af den kommende 

Kommuneplan. 

 

Supplement fra referenten:  

I forrige kommuneplan indgik udpegningen ”Jordbrugs og beskyttelsesområder”. Denne 

udpegning er en arv fra de tidligere Regionplaner. Udpegningen indeholdt både natur og 

landskabsværdier. Denne udpegning er p.t. lig med ”områder med landskabelig værdi”. 

I den gældende kommuneplan 2018 – 2030 blev naturværdierne analyseret og indgår nu i 

”Grønt Danmarkskort”, der i praksis er en delmængde af ”områder med landskabelig værdi”, 

mens landskabsværdierne først bliver analyseret nu (Landskabskarakteranalysen).  

 

Ad. 4) Friluftslivsindsatser og relaterede samarbejdsflader v/ H.C. Gravesen, 

Naturstyrelsen Storstrøm. 

H.C. fortalte om Naturstyrelsens arealer i Vordingborg Kommune. Fortalte om de fælles 

interesser som kommune og Naturstyrelsen har i balancen mellem benyttelse og beskyttelse 

og gav eksempler herpå. 

Nævnte den ekstra belastning af naturområder og faciliteter har været udsat for som følge af 

flere gæster p.g.a. covid-19 restriktionerne. Har givet konflikter bl.a. ved kystfaciliteterne eks. 

Busene Have.  

./. H.C. ´s oplæg er vedlagt som bilag. 

 

H.C. ´s oplæg gav anledning til nogle spørgsmål og bemærkninger. 

• Ønske om generel info om færdsel på naturarealer (offentlige som private), måske i 

form af landsdækkende kampagner. ”Sporløs færd” blev nævnt som eksempel på et nyt 

initiativ (Camønoen). 

• Pres på Møns Klint. Fugle og planter tager skade af mange friluftsgæster. Revision af 

belastningskort ønskeligt. 

 

H.C. fortalte, at der er interne retningslinjer i Naturstyrelsen, der bevirker, at der ikke gives 

tilladelser til større friluftsarrangementer i forårsperioden (fuglenes yngletid). Det må foregå på 

andre tidspunkter. Det gælder også droner og andre tilsvarende aktiviteter.   
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Else-Marie Langballe Sørensen fortalte, at hun skal til møde i Camøno styregruppen, hvor 

belastningen af faciliteter m.v. tages op. 

 

Ad 5) ”Tag temperaturen på naturen i Vordingborg Kommune 2021” v/ Paul Debois, 

Vordingborg Kommune. 

Et udkast til konferencekoncept blev fremlagt. Mødet tænkes afholdt d. 10. maj, ikke d. 17. maj 

som var den tidligere aftale. Miljørådet nikkede til denne disposition. Programmet er sat til 5 

timer. Det er et tætpakket program. Hvorvidt minikonferencen kan holdes fysisk, via Teams 

eller som en blanding heraf, må afgøres, når der er et nærmere kendskab til, hvilke restriktioner 

for forsamlinger der er gældende det pågældende tidspunkt. 

Else-Marie rejste spørgsmålene: 

• om vi kan starte en halv time tidligere og dermed slutte tilsvarende en time tidligere? 

• og om Miljørådet finder det ok, at få kommunens oplæg nogle dage i forvejen på skrift i 

stedet for som et mundtligt oplæg, så der skaffes mere tid til diskussion? 

Der blev nikket til begge forslag. 

Så minikonferencen er p.t. fastsat til d. 10. maj fra kl. 16.30 – 21.30. 

Kommunens oplæg sendes på skrift forud for mødet. 

Det giver samlet 1 time til diskussion og 15. min. Til opsamling. 

 

./. Foreløbigt opdateret koncept for minikonferencen i regi af Miljørådet er vedlagt. Når det 

kaldes foreløbigt, så er det naturligvis fordi der kan komme korrektioner. 

 

Bl.a. foreslog Else-Marie, at indlægsholdere / organisationer evt. kan slå sig sammen om at 

holde et fælles oplæg. Lidt kortere tid samlet, men mulighed for at fokusere på flere emner. 

Hvis man gerne vil dette, meddel venligst dette til referenten / Paul i god tid forud for 

konferencen. 

 

Det blev ligeledes foreslået, at den planlagte ekskursion d. 7. juni emnemæssigt kan indgå §17 

stk. 4 udvalgets arbejde. Det blev der også nikket til. 

 
Ad. 6) Kort status for uddelingen af Natur og Miljøprisen 2020 v/ Else-Marie Langballe 
Sørensen, Vordingborg Kommune.  
Vi skulle som bekendt have uddelt Natur og Miljøprisen for 2020 d. 15. januar. Det har vi været 
nødt til at udskyde p.g.a. forsamlingsrestriktionerne. Det skal jo meget gerne være en 
udadvendt og lidt festlig begivenhed. I første omgang blev arrangementet udskudt til marts, og 
Else-Marie meddelte, at vi ser på, om det nu er muligt at gennemføre arrangementet i april 
måned efter påskeferien. Evt. som et udendørs arrangement. 
 
Ad. 7) Gensidig orientering 
Fra Vordingborg Kommune: 

• § 17 stk. 4 udvalget v/ Else-Marie Langballe Sørensen, VK.  
Else-Marie gav en kort orientering om det ny udvalg af hensyn til de medlemmer af Miljørådet, 
der ikke har været orienterede herom.  
Udvalget blev nedsat på kommunalbestyrelsens møde i januar måned. Udvalget er rådgivende 
og skal fungere i perioden marts til september, hvor forslag og anbefalinger skal videre gives til 
Udvalget for Klima og Miljø / Kommunalbestyrelsen. Udvalgets formål er at se på muligheder 
for bedre og mere natur i Vordingborg Kommune, og hvordan dette kan hjælpes på vej ved 
eksterne finansieringsmuligheder.  
Udvalget består af 9 medlemmer. 4 politisk valgte medlemmer Daniel Irvold (formand), Susan 
Thydal (næstformand), Eva Sommer Madsen og Else-Marie Langballe Sørensen. Desuden af 
to medlemmer fra Miljørådet og to medlemmer fra Vandløbsrådet. De fire er: Peter Tillisch, 
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Dansk Skovforening; Martin Vestergaard, Danmarks Naturfredningsforening; Peter 
Rasmussen, Østdansk Landboforening og Christian Skotte, Danmarks Sportsfiskerforbund. 
Endelig er chefen for Byg, Land og Miljø Rolf Hoelgaard også del af udvalget. 
./. Referatet er til orientering vedlagt kommissorium for §17 stk. 4 udvalgets arbejde. 
 

• Spildevandsplan 2021 – 2032 er i høring fra 1. februar – 28. marts 2021 v/ Else-
Marie Langballe Sørensen, VK. 

Planen kan ses på kommunens hjemmeside. Link: 
https://www.vordingborg.dk/kommunen/horinger-og-annonceringer/  
Else-Marie nævnte, at det er en meget lang periode spildevandsplanen dækker, så der vil 
komme tillæg. Spildevandsplanen har bl.a. til formål at sikre borgernes sundhed, rene 
vandområder og bidrage til klimatilpasningen. Der lægges vægt på LAR-løsninger og 
separering af spildevandet. 
 

• Der henvises i øvrigt til mail som Miljørådets medlemmer fik sendt d. 13. januar 2021. 
Her var vedlagt den årlige moniteringsrapport om ”overvågning af padder i udvalgte 
områder” og et link til den seneste film om ”geddefabrikker”.  

 
Torben Hviid, Naturstyrelsen Storstrøm 
Fortalte: 

• At der sker en opgradering af friluftslivsfaciliteterne på Avnø Naturcenter. 

• At der igen er kommet gang i udlægning af urørt skov - i en udvidet version. Hele 
Klinteskoven er med (måske bortset fra Krageskoven ved Liselund, hvor der kan være 
nogle fredningsmæssige forhold, der skal tages hensyn til). 

• Høring om urørt skov forventeligt i marts måned. 

• Klinteskoven og Ulvshale Skov med i ”open woods” life projekt. Link hertil: 
https://naturstyrelsen.dk/naturbeskyttelse/naturprojekter/life-open-woods/ 

 
Nicolai Tillisch, Dansk Skovforening. 
Rejste spørgsmålet om klimabelastning fra urørt skov. Nicolai omtalte binding af CO2 i ung skov 
i vækst som eksempel contra urørt skov. 
Martin V, DN nævnte at tømmeret, der tages ud på et senere tidspunkt igen afgives som CO2, 
så det mere er et spørgsmål om tidshorisont.  
 
Tommy Clausen, Danmarks Sportsfiskerforbund. 
Tommy fortalte om lystfiskernes årlige optælling af gydebanker i vandløbene. Tommy 
vurderede, at det i forhold til havørred opgang og - aktivitet i år ser helt fornuftigt ud. Udtrykte  
bekymring i.f.t., hvis der kommer flere begrænsninger i adgangen til kysterne. 
 
 
Ad. 8) Evt. og næste møde 

Næste møde er planlagt til 10. maj kl. 16.30 – 21.30 Temamøde: ”Tag temperaturen på 

naturen i Vordingborg Kommune 2021”. 

Ekskursion 7. juni kl. 15.30 – 19.30. 

  
 

Venlig hilsen 

 

 

Paul Debois 

Chefkonsulent  

https://www.vordingborg.dk/kommunen/horinger-og-annonceringer/
https://naturstyrelsen.dk/naturbeskyttelse/naturprojekter/life-open-woods/
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Bilag: 
 

• Magnus Klamer Jørgensens oplæg om Landskabskarakteranalyse 

• H.C. Gravesens oplæg om ”Friluftslivsindsatser og relaterede samarbejdsflader”  

• Foreløbige koncept for minikonferencen om ”Tag temperaturen på naturen i 

Vordingborg Kommune” i regi af Miljørådet. 

• Kommissorium for §17 stk. 4 udvalgets arbejde. 


